
 

 

 

Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 517 (Alm. del), som Folketingets 

Sundhedsudvalg har stillet til indenrigs- og sundhedsministeren den 6. maj. 

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Jens Henrik Thulesen Dahl (DD). 

 

Spørgsmål nr. 517:  

”Vil ministeren redegøre for eventuelle administrative og økonomiske konsekvenser 

ved at stille krav til Sundhedsstyrelsen om årligt at åbne en ansøgningsrunde, så 

privathospitalerne kan søge om at blive godkendt til at foretage specifikke 

behandlinger, hvor det offentlige ikke kan tilbyde behandling indenfor 

behandlingsgarantien på 30 dage?” 

 

Svar: 

Ministeriet er ikke i besiddelse af tal, der viser de administrative og økonomiske 

omkostninger forbundet med en årlig ansøgningsrunde, hvor privathospitaler kan 

søge om at blive godkendt til at foretage specialiserede behandlinger, som det 

offentlige ikke kan tilbyde patienter inden for behandlingsretten.  

 

Sundhedsstyrelsen oplyser, at en årlig ansøgningsrunde dog vil medføre et betydeligt 

ressourcetræk for bl.a. Sundhedsstyrelsen og regionerne. Det skyldes, at der vil skulle 

foregå omfattende sagsbehandling, før styrelsen kan vurdere, om der er nationale 

kapacitetsudfordringer ved udvalgte specialfunktioner, herunder behov for yderligere 

godkendelser og dermed igangsættelse af en ansøgningsrunde.  

 

Det kan i den forbindelse bemærkes, at Sundhedsstyrelsen løbende tager stilling til 

ansøgninger uden for ordinære ansøgningsrunder og løbende reviderer 

specialevejledningerne, såfremt der skulle vise sig at være behov herfor, fx ved lange 

ventetider.  

 

Sundhedsstyrelsens ordinære revision af specialeplan har været forsinket bl.a. som 

følge af Covid-19. Som led i regeringens akutplan fra februar 2023 indgik regeringen 

imidlertid en delaftale med Danske Regioner og Sundhed Danmark for at sikre en 

bedre brug af den samlede kapacitet i sundhedsvæsenet. På den baggrund igangsatte 

Sundhedsstyrelsen en fast track-proces, som har åbnet op for, at flere specialiserede 

behandlinger kan løftes på privathospitaler og flere offentlige sygehuse for at 

nedbringe ventelister. 

Derudover kan jeg oplyse, at jeg har bedt Sundhedsstyrelsen udarbejde et oplæg til 

en ny model for fremtidens specialeplanlægning, som bl.a. skal sikre en optimal og 

fleksibel udnyttelse af den samlede kapacitet i sundhedsvæsenet, herunder også den 

private kapacitet. Oplægget til en ny model for specialeplanlægning skal bidrage til, at 

fremtidens specialeplan sikrer en balance mellem høj kvalitet i den specialiserede 

sygebehandling samtidig med, at der sættes fokus på nedbringelse af ventetider.   

 

 

Folketingets Sundhedsudvalg 

Slotsholmsgade 10-12 
DK-1216 København K 

 
T +45 7226 9000 
M sum@sum.dk  

W sum.dk  
 
 
Dato: 03-06-2024 

Enhed: Sygehuspolitik 
Sagsbeh: rvt 
Sagsnr.:2024 - 6534 

Dok. nr.: 160553 

Offentligt
SUU Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 517

Sundhedsudvalget 2023-24

mailto:sum@sum.dk
http://sum.dk/


 

Side 2 

Med venlig hilsen 
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